
   ΟΙ ΕΓΚΛΙΣΕΙΣ ΤΟΥ ΡΗΜΑΤΟΣ 

  

 Εγκλίσεις λέγονται οι διάφορες μορφές που παίρνει το ρήμα για να 

φανερώσει αυτό που θέλει να εκφράσει κάποιος (το υποκείμενο). Οι 

εγκλίσεις είναι τρεις: η οριστική, η υποτακτική και η προστακτική. 

 Η οριστική φανερώνει αυτό που σημαίνει το ρήμα σαν κάτι βέβαιο και 

πραγματικό. Παίρνει άρνηση δε(ν). Η οριστική σχηματίζεται σε όλους τους 

χρόνους. 

Για παράδειγμα: Το Σάββατο θα πάω μια εκδρομή. Δε μαγείρεψε η μαμά. 

(βέβαιο, πραγματικό). 

 Η υποτακτική φανερώνει αυτό που σημαίνει το ρήμα σαν κάτι που 

θέλουμε ή περιμένουμε να γίνει. Παίρνει άρνηση να μη(ν). Σχηματίζεται 

παίρνοντας ένα από τα μόρια: ας, να. Επίσης μπορεί να πάρει έναν από 

τους συνδέσμους: για να, όταν, αν, εάν, άμα, πριν κ.ά.                                                    

Έχει τρεις χρόνους: ενεστώτα, αόριστο και παρακείμενο. 

Για παράδειγμα: Ας ξεκουραστούμε λίγο (αυτό που θέλουμε να γίνει).  

Να μην ξεχάσεις (αυτό που θέλουμε να γίνει). Άμα τον δω, θα σου 

τηλεφωνήσω ( αυτό που περιμένουμε να γίνει). Όταν διαβάσω, θα έρθω να 

σε δω (αυτό που περιμένουμε να γίνει). 

 Η προστακτική φανερώνει αυτό που σημαίνει το ρήμα σαν 

προσταγή, επιθυμία, ευχή. Έχει άρνηση μη(ν). Έχει μόνο β΄ ενικό και β΄ 

πληθυντικό πρόσωπο. Έχει μόνο δύο χρόνους: ενεστώτα και αόριστο. 

Για παράδειγμα: Κοίταξέ με (προσταγή). Μη φωνάζετε (προσταγή). 

Βοήθησέ με, σε παρακαλώ (επιθυμία). Πήγαινε στο καλό, γιε μου (ευχή).   


